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وإذا اتسع ضاق دراسة تيصولوة تطبوقوة على ، عنوان البحث: قاعدة إذا ضاق الأمر اتسع

كتاب الصوام. أهداف البحث: بوان أصل قاعدة إذا ضاق الأمر اتسع وإذا اتسع ضاق، وبوان 

 وتطبوقاتها المتعلقة بكتاب الصوام، ومن أهم ىتائج البحث: القاعدة الفقهوة ،وأدلتها ،معناها

قضوة كلوة شرعوة عملوة جزئواتها قضايا كلوة شرعوة عملوة، وأهموة القواعد الفقهوة تظهر في 

كونها تساعد في ضبط الأمور المنتشرة المتعددة في سلك واحد ، وأصل قاعدة إذا ضاق الأمر 

 -رحمه الله-اتسع وإذا اتسع ضاق في شقها الأول: إذا ضاق الأمر اتسع من عبارات الشافعي 

أفتى بها في ثلاثة مواضع وفي شقها الثاني إذا اتسع ضاق مفهوم مخالفة للشق الأول،  وقد

ومعنى قاعدة إذا ضاق الأمر اتسع وإذا اتسع ضاق إذا حصلت ضرورة عارضة أصبح معها 

الحكم الأصلي ضوقًا على المكلف فإىه يوسع علوه فإذا اىفرج الضوق عاد الحكم إلى أصله، 

المتعلقة بالمرض إذا مرض الصائم وخاف زيادة المرض بالصوم أو  ومن تطبوقات القاعدة

خاف تيخر البرء من المرض أو حصلت له مشقة شديدة يجوز له الفطر؛ لأن الأمر إذ ضاق 

اتسع وإذا زال عنه المرض فعلوه القضاء؛ لأن الأمر إذا اتسع ضاق، من تطبوقات القاعدة  

تقصر فوه الصلاة وأهلّ علوه رمضان وهو في سفره  المتعلقة بالسفر إذا سافر الصائم سفرًا

سع وإن عاد من سفره فعلوه علوه وضاق به الصوم فله الفطر؛ لأن الأمر إذا ضاق ات

؛لأن الأمر إذا اتسع ضاق، من تطبوقات القاعدة المتعلقة بالمرأة إذا خافت الحامل  القضاء

اتسع وعلوها القضاء إذا زال عنها  أو المرضع  على ولدها؛ فلها الفطر؛ لأن الأمر إذا ضاق

 الخوف؛ لأن الأمر إذا اتسع ضاق.
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Abstract :  

The title of the research is: a rule if the matter becomes narrow، and if there is a 

narrowing of an original and applied study on the book of fasting. Research 

Objectives: Explain the origin of a rule if the matter is narrowed and widened، and 

narrow its meaning، and explain its meaning، evidence، and applications related to 

the book of fasting. Among the most important results of the research: The doctrinal 

rule is a legitimate college issue، its parts process is practical and legitimate college 

issues، and the importance of jurisprudence appears in that it helps in controlling The 

many things that are common in one wire، and the origin of a rule if the matter 

narrowed widened and if it widened narrowed in its first part: if the matter narrowed 

expanded from the words of Al-Shafi’i - may God have mercy on him - and he 

pronounced it in three places and in its second division if the concept narrowed 

contrary to the first part، and the meaning of a rule If the matter is narrowed، widen، 

and if it grows narrow، if there is an occasional necessity with which the original ruling 

becomes narrow on the taxpayer، it expands on it، and if the distress eases، the 

judgment returns to its origin. Hardship is permissible for him to break his fast; 

Because the matter is narrowed and widened، and if the disease abolishes him، he 

must eliminate it; Because if the matter becomes narrow، it is one of the applications 

of the rule regarding travel. Because if the matter becomes narrow، it widens، and if 

he returns from his travel، he must make up the judiciary; It has mushrooms; 

Because the matter is narrowed and widened، and she must eliminate it if fear is 

removed from her. Because if the situation widens narrowed. 
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